

■ "الاسكوا" تتوقع خسارة العالم العربي 1.7 مليون وظيفة جراء "كورونا"

حذرت لجنة الأمم المتحدة الاقتصادية والاجتماعية لغرب آسيا "الإسكوا" من أن فيروس كورونا المستجد يمكن أن يتسبب بخسارة أكثر من 1.7 مليون وظيفة في العالم العربي.

وتوقعت "الاسكوا" أن يتراجع الناتج المحلي الإجمالي للدول العربية بما لا يقل عن 42 مليار دولار هذا العام على خلفية تراجع أسعار النفط وتداعيات تفشي الوباء. ورجحت أن يؤدي فقدان ذلك العدد الكبير من الوظائف خلال العام الحالي إلى ارتفاع معدل البطالة بنسبة تصل إلى 1.2 نقطة مئوية. مبينة أنه خلافاً لآثار الأزمة المالية العالمية في عام 2008، من المتوقع أن تتأثر فرص العمل في جميع القطاعات. وافصحت عن أن قطاع الخدمات، وهو المصدر الرئيسي لفرص العمل في المنطقة العربية، سوف يكون أكثر القطاعات تعرّضاً لآثار فرض التباعد الاجتماعي. وكانت منظمة العمل الدولية قد حذرت من أن الأزمة الاقتصادية والعمالية التي تسبب بها انتشار فيروس كورونا، سيكون لها "تأثيرات بعيدة المدى على سوق العمل".

وتعتمد بلدان كثيرة مثل تونس ومصر والمغرب والأردن بشكل كبير على القطاع السياحي في توفير الوظائف ودعم جميع القطاعات الاقتصادية الأخرى، الأمر الذي



يزيد تداعيات توقف رحلات الطيران والسياحة.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرف)

■ ESCWA expects the Arab World to lose 1.7 million jobs as a result of "Corona"

The United Nations Economic and Social Commission for Western Asia (ESCWA) warned that the new Corona virus could cause the loss of more than 1.7 million jobs in the Arab World. "ESCWA" expected that the gross domestic product of Arab countries will decline by at least 42 billion dollars this year due to the decline in oil prices and the repercussions of the epidemic. It is likely that the loss of this large number of jobs during the current year will lead to an increase in the unemployment rate by up to 1.2 percentage points. Indicating that, contrary to the effects of the global financial crisis in 2008, employment opportunities in all sectors are expected to be affected.

ESCWA stated that the services sector, which is the main source of employment opportunities in the Arab region, will be the most exposed to the effects of imposing social separation.

The International Labor Organization has warned that the economic and labor crisis caused by the spread of Corona virus will have "far-reaching effects on the labor market."

Many countries, such as Tunisia, Egypt, Morocco and Jordan, rely heavily on the tourism sector to provide jobs and support all other economic sectors, which increases the repercussions of the suspension of flights and tourism.

Source (London Arab newspaper, Edited)

■ السعودية تخفّض الإنفاق 5 في المئة في موازنة 2020

قرّرت المملكة العربية السعودية خفض الإنفاق في ميزانيتها للعام الحالي بأقل من 5 في المئة، وذلك في إطار خطة لخفض إنفاق المؤسسات الحكومية بنسبة 20 في المئة. ويأتي ذلك الخفض في ظل التراجع الكبير في إيرادات صادرات النفط بسبب انهيار الأسعار إلى أدنى مستوياتها منذ 18 عاماً على خلفية إجراءات احتواء فيروس كورونا المستجد وحرب الأسعار النفطية بين الرياض وموسكو.

وتستعد السعودية لمرحلة صعبة على الصعيد الاقتصادي، بعدما علقت أداء العمرة وأغلقت المراكز التجارية وأوقفت رحلات جوية في محاولة لمنع تفشي الفيروس في مناطقها، خاصة في ظل تراجع أسعار النفط.

وعلى هذا الصعيد أكد وزير المالية محمد الجدعان أنه "في ضوء توفر المرونة المناسبة لاتخاذ التدابير والإجراءات في مواجهة الصدمات الطارئة، فقد أقرت الحكومة خفضاً جزئياً في بعض البنود ذات الأثر الأقل اجتماعياً واقتصادياً".

وشدد على أن "حجم الخفض الجزئي في تلك البنود بلغ ما يقارب 50 مليار ريال (13.3 مليار دولار) ما يمثل أقل من 5 في المئة من إجمالي النفقات المعتمدة في



ميزانية العام 2020.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرف)

■ Saudi Arabia cuts spending 5 percent in the 2020 Budget

The Kingdom of Saudi Arabia decided to cut spending in its budget for the current year by less than 5 percent, as part of a plan to reduce government institutions' spending by 20 percent. This reduction comes in light of the significant decline in oil export revenues due to the collapse of prices to their lowest levels in 18 years, against the backdrop of measures to contain the emerging Corona virus and the oil price war between Riyadh and Moscow.

Saudi Arabia is preparing for a difficult stage on the economic level, after it suspended the performance of Umrah, closed the commercial centers and suspended flights in an attempt to prevent the spread of the virus in its regions, especially in light



الاقتصادي لانخفاض أسعار النفط على أوضاعها المالية الصعبة.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرف)

■ The Central Bank of Oman pumps liquidity to Banks to support the Economy

The Central Bank of Oman revealed its willingness to provide additional liquidity of about 8 billion riyals (\$ 20.8 billion) to banks in the context of several measures aimed at supporting the economy, in light of the growing fears of the spread of Corona virus around the world.

Liquidity of the Central Bank of Oman comes after similar moves by Gulf central banks, which during the past few days presented huge stimulus packages to protect their economies from the outbreak of the Corona virus.

فرصة كبيرة أمام الشركات الصغيرة والمتوسطة في عرض منتجاتها. وشهدت سلاسل المتاجر الكبرى للبيع بالتجزئة إقبالا كبيرا وسط مخاوف من تفشي فيروس كورونا المستجد، ما دعا الحكومة للتأكيد على توافر جميع السلع في مصر لشهور، وناشدة المواطنين بعدم التسارع والهجوم عليها. ويصل حجم المعاملات الإلكترونية بمصر إلى 2 مليار دولار تشمل حجز الفنادق وتذاكر الطيران وغيرها، وتستحوذ التجارة الإلكترونية على نسبة ضئيلة منها.

المصدر (موقع اليوم السابع المصري، بتصرف)

■ The Volume of e-commerce in Egypt increased by 80 percent

Hisham Safwat, Chairman of the E-Commerce Committee at the General Union of Egyptian Chambers of Commerce, revealed that e-commerce contributed greatly to implementing measures to stop gatherings to prevent the spread of the new Corona virus, noting that the demand for different platforms increased significantly by 80%, especially on consumer products.

He expected an increase in the ratio with the decision to stop the gatherings, as e-commerce represents a solution for the bidder and the customer, whether when closing any specific stores or the presence of difficulty and fear among some customers of riding public transportation, in addition to that e-commerce

of the decline in oil prices.

In this regard, Finance Minister Mohamed Al-Jadaan emphasized that "in light of the availability of appropriate flexibility to take measures and measures in the face of emergency shocks, the government has approved a partial reduction in some items with a less social and economic impact."

He stressed that "the size of the partial reduction in those items amounted to approximately 50 billion riyals (13.3 billion dollars), which represents less than 5 percent of the total expenditures approved in the budget for the year 2020."

Source (Al-Arabiya.net website, Edited)

■ المركزي العماني يضح سيولة للمصارف لدعم الاقتصاد

كشف البنك المركزي العماني عن استعداده لتقديم سيولة إضافية بنحو 8 مليارات ريال (20.8 مليار دولار) للمصارف في إطار عدة إجراءات تستهدف دعم الاقتصاد، وذلك في ظل تنامي المخاوف من تفشي فايروس كورونا في أنحاء العالم.

ويأتي ضح المركزي العماني سيولة عقب تحركات مماثلة لبنوك مركزية خليجية قدمت خلال الأيام القليلة الماضية حزم تحفيز ضخمة لحماية اقتصاداتها من تفشي فايروس كورونا.

ودعا البنك المركزي العماني المصارف إلى خفض الرسوم المصرفية وضبط رؤوس أموالها ونسب الائتمان، والسماح بتأجيلات في السداد لما يصل إلى ستة أشهر، وبخاصة للمشروعات الصغيرة والمتوسطة.

وأعلنت سلطنة عمان، عن 33 حالة إصابة بفايروس كورونا ويبدو أن التفشي سيضر قطاعات الاقتصاد غير النفطية الوليدة. كما تعكف عمان على سبل للحد من الأثر

The Central Bank of Oman called on banks to reduce bank charges, control their capital and credit ratios, and allow delays in payments of up to six months, especially for small and medium enterprises.

The Sultanate of Oman has reported 33 cases of coronavirus and it appears that the outbreak will harm nascent non-oil economy sectors. Oman is also working on ways to reduce the economic impact of low oil prices on its difficult financial situation.

Source (London Arab newspaper, Edited)

■ ارتفاع حجم التجارة الإلكترونية في مصر 80 في المئة

كشف هشام صفوت، رئيس لجنة التجارة الإلكترونية، بالاتحاد العام للغرف التجارية المصرية، عن أن التجارة الإلكترونية ساهمت بشكل كبير في تنفيذ الإجراءات الخاصة بوقف التجمعات لمنع انتشار فايروس كورونا الجديد، مشيراً إلى زيادة الطلب بالمنتجات المختلفة بشكل كبير 80% خاصة على المنتجات الاستهلاكية.

وتوقع زيادة النسبة مع قرار وقف التجمعات حيث تمثل التجارة الإلكترونية حلا للعارض والعميل، سواء عند غلق أي محال معينة أو وجود صعوبة وخوف لدى بعض العملاء من ركوب المواصلات العامة، بالإضافة إلى أن التجارة الإلكترونية تمثل

represents a great opportunity for small and medium companies to display their products.

The large chains of retail stores witnessed a large turnout amid fears of the outbreak of the new Corona virus, which called on the government to confirm the availability of all goods in Egypt for months, and appealed to the citizens not to accelerate and attack them.

The volume of electronic transactions in Egypt reaches \$ 2 billion, including hotel reservations, airline tickets, etc., and e-commerce accounts a small percentage of them.

Source (Egyptian Seventh Day Website, Edited)